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Împărăţ ia cerur i lor  se aseamănă cu un grăunte de 
muştar,  pe care l -a luat  un om ş i  l -a semănat  în 
ţar ina sa.  Grăuntele  acesta,  înt r -adevăr,  este cea 
mai  mică dint re toate seminţele,  dar,  după ce a 
crescut ,  este mai  mare decât  zarzavatur i le ş i  se 
face un copac,  aşa că păsăr i le cerului  v in ş i  îş i  fac  
cuibur i  în ramuri le lu i .  [Matei  13.31,32]  
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Iată în sfârșit o temă provocatoare, care ar fi dat     
posibilitatea întregii biserici de a-și scrie propriul    
roman autobiografic: suspinul. Sunt sigur că fiecare 
dintre noi are atât de multe suspine despre care să 
împărtășească și altora, spre învățătură sau acumulare 
de experiență! Sunt sigur că fiecăruia dintre noi i-a 
oftat sufletul sau i-a plâns inima măcar o dată. De cele 
mai multe ori le numim încercări sau traume psihice 
care au menirea de a ne întări spiritul dincolo de  
frontiera unei liniarități suportabile, dar pe care 
reușim să le ascundem de ceilalți de teama arătării cu 
degetul sau a lezării stimei de sine. Pentru că 
rădăcinile lacrimilor sunt mai adânci decât ale      
zâmbetelor, tendința este întotdeauna de a ne așeza 
genunchii în fața altarului, acolo, în Ghețimani-ul 
fiecăruia. De aceea spun că aceste suspine nu ar trebui 
îngropate sub țărâna inconștientului, ci trebuie 
împărtășite cu cei din jur, ca o descărcare, o 
despovărare a conștiinței transformată în bucuria 
părtășiei. Dumnezeu nu ne-a lăsat singuri, ci ne-a dat 
o biserică vie în care să ne manifestăm. „Singurătatea 
nu te învață că ești singur, ci singurul”.  
M-am gândit că încă de la începutul Scripturii 
Dumnezeu lasă să se întrevadă un oftat ancestral: 
după ce s-a bucurat de toată creația Sa, a oftat 
dumnezeiește când l-a privit pe om în toată neputința 
sa de a se abține de la o singură interdicție. Din acest 
punct de vedere pot afirma că, așa cum tăcerea este o 
plămădeală a lipsei comunicării, așa cum ura e        
condiționată sine-qua-non de putreziciunea dragostei, 
suspinul ia naștere ca un refuz la bucurie, căci omul    

I-a refuzat Creatorului său șansa unei bucurii depline. 
Oare Dumnezeu să-i fi arătat omului cărarea       
promiscuității sau omul a născocit-o dintr-o             
inteligență malefică? Cu toate acestea, Dumnezeu nu  
s-a săturat să ne tot ierte, nu a obosit niciodată să ne 
îndrepte aripile către cer și nici nu s-a lamentat în  
suspine, chiar dacă „numai El are privilegiul să ne 
abandoneze. Oamenii nu pot decât să ne întoarcă 
spatele”. 
O altă abordare - și ,de ce să nu recunosc, e una din 
încercările provocatoare ale vieții mele – e de a găsi 
un vinovat pentru ceea ce îmi provoacă suferință. În 
fieful existenței mele, acolo unde eu știu totul și pot 
totul, îmi trebuie cineva, în afara persoanei mele, să 
fie răspunzător pentru fiecare cădere sau înfrângere. 
Cel mai probabil, justificativ este citatul latin „homo 

doctus in se semper divitias habet - omul învățat are 

totdeauna bogățiile în mintea sa”. Peste noapte am 
devenit brusc o eminență ce nu mai are nevoie de altă 
învățătură și nicidecum de corectare la ce știe! Vedeți 
cât de ușor e să dai vina pe Dumnezeu pentru fiecare 
eșec personal și să-ți asumi meritele pentru victorii! 
Însă cel mai greu mi se pare să recunosc în fața 
fraților, în fața bisericii, că responsabilitatea pentru tot 
ce mi se întâmplă rău o transfer lui Dumnezeu.       
Ascund atâtea zeități în mine – inteligența sau     
neghiobia, avuția sau sărăcia, îngâmfarea sau       
modestia, curajul sau lașitatea, etc. – încât Îl rușinez și 
Îl stigmatizez pe adevăratul Dumnezeu! 
 Câtă suferință poate suporta mintea noastră într-un 
asemenea anturaj ideatic! Iar în acest declin, omul își 
confirmă mediocritatea prin autoflagelarea               
existențială. În aceste momente nu Dumnezeu suferă, 
ci lumea suferă în Dumnezeu! Și această durere      
istorică o purtăm în genele noastre generație după 
generație!  
Important e să știm cine suntem și din ce suntem 
făcuți, din ce dumnezeire ne tragem seva și spre care 
cer avem îndreptate rădăcinile. Filosofii spun: ești 
ceea ce gândești. Nutriționiștii spun: ești ceea ce 
mănânci. Reclamele publicitare la apă minerală spun: 
ești ceea ce bei. Oportuniștii spun: ești ceea ce vrei. 
Eu îndrăznesc să-ți spun că ești doar un suspin pe 
buzele lui Dumnezeu, pentru că Dumnezeu suspină 
pentru fiecare secundă a vieții tale, pentru plânsetul și 
râsetul tău, pentru durerea și bucuria ta. Nu este    
important să trăiești, ci să te regăsești trăind în         
suspinul lui Dumnezeu.  

Editorial

Costel Cozorici 
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„Specialiştii spun că o zi mai are doar 16 ore din 24,  Re-

zonanţa Schumann accelerând de la 7,8 Hz la 12,5 Hz. 

Geofizicienii contemporani consideră că Rezonanţa   

Shumann este adevărata bătaie a inimii planetei noastre. 

Ei au concluzionat că există o relaţie directă între        

accelerarea ritmului acesteia şi percepţia omului        

conform căreia timpul trece mai repede. (…) Timp de 

mii de ani, Rezonanţa Shumann a avut valoarea         

constantă de 7,8 Hz însă, începând din 1980 s-a constatat 

o accelerare rapidă. Astfel, s-a ajuns ca în zilele noastre 

Rezonanţa Shumann să aibă valoarea de 12 Hz,          

consecinţa directă fiind că 24 de ore actuale corespund 

cu 16 ore reale, în termenii  timpului terestru.” 

(articol preluat de pe www.romaniatv.net ) 

 

Mă simt atât de obosită! Alerg şi nu mă pot opri! Mă 

trezesc dimineaţa, intru în zi cu zâmbetul pe buze ca să 

ajung la miezul nopţii fără să ştiu când a trecut  timpul 

sau ce am făcut în ziua respectivă. Dorm repede. 

Mănânc repede. Fac duş; n-am timp să mă scufund în 

bulbuci. Uit să beau apă. Îmi amintesc mereu pe  drum, 

în timp ce alerg după autobuz. Sunt bucuroasă că am 

alergat – aşa mai fac şi eu mişcare că, de altfel, nici de 

asta nu prea am timp. Mă uit în jurul meu şi văd un 

munte de durere: pe stradă, în autobuz, în familia 

lărgită... îmi vine să plâng constant când îmi dau seama 

cât de puţine pot face pentru oamenii de lângă mine. 

„Am să mă rog!”, îmi spun. Se deschid uşile, cobor  

aproape întreagă din autobuzul super-aglomerat şi alerg 

să nu întârzii la muncă... se întunecă. Nu ştiu când a 

trecut timpul. Ajung acasă; obosită, înfrigurată, 

flămândă. Îmi amintesc să beau apă. Trec în revistă ziua 

care se stinge şi-mi dau seama că n-am reuşit să fac tot ce 

trebuia... Mâine, trebuie să recuperez. „Ah! Am uitat să 

mă rog! Mâine, trebuie să recuperez!” Şi iar dorm 

repede, mănânc repede şi alerg după autobuz. Uneori 

mă urc la volan. Tot alerg: de pe o bandă pe alta. În zilele 

bune, nu mă înjură nimeni că alerg cu viteză                

regulamentară. În zilele mai puţin bune, sunt depăşită şi 

pe stânga şi pe dreapta de maşini care se opresc în faţa 

mea pentru că oricum s-a făcut semaforul roşu. Stres. 

Inamicul numărul 1! „Doamne, mi-e aşa de ruşine! Mă 

tem, mă îngrijorez, ca un om fără Dumnezeu!”  

Alaltăieri m-am uitat în oglindă şi am descoperit o 

erupţie pe frunte ieşită de la stres! Ca o pecete-n fruntea 

mea că nu slujesc cui trebuie! Când s-a întors duhul   

necurat să-mi dea târcoale? Azi am fost în vizită la o 

vecină dragă inimii mele... spre ruşinea mea N-AM 

AVUT TIMP să-i fac o vizită cât a fost în spital. M-am 

revanşat: cu o floare (nu se face primăvară). Doamna 

este casnică de ani buni. Soţul are o mică afacere, băiatul 

e mare, plecat de ani de zile în Anglia cu soţia şi cei doi 

copii. Doamna, o gospodină desăvârşită, mi-a spus că 

tocmai a aflat că are hernie în patru puncte ale coloanei 

vertebrale şi că, pe data de 9 decembrie se operează la 

un ochi pentru că, din cauza stresului, s-a umflat zona 

din jurul ochiului şi nu mai vede prea bine. Duminică 

dimineaţă, mă trezesc repede (pentru că am dormit scurt 

şi repede) şi vin la biserică. Se aude un ţiuit în boxe şi-mi 

ţipă şi mie conştiinţa: „Băi, uite pentru asta nu m-am 

rugat!” Şi-mi cer iertare înaintea Domnului că m-am tre-

zit în faţa altarului fără jertfă! Îmi pare sincer rău... Nu 

vreau să trăiesc aşa! Mă aşez înaintea Domnului şi simt 

cum parcă deodată încep să respir... ca şi cum până 

atunci n-aş fi respirat niciodată... Mă sufoc în fiecare zi 

tot mai mult. Cred că imaginea care descrie cel mai bine 

starea mea, este o scenă din filmele cu mafioţi în care 

vine personajul negativ, te ia şi te bagă cu capul în apă... 

Aşa simt eu că trăiesc; cu capul în apă din respiraţie în 

respiraţie: marţi, joi şi duminică... şi-n rest: Am uitat să 

mă rog! N-o fac cu intenţie! Doar constat cum, de fiecare 

dată când strâng în bocceluţă un motiv de rugăciune, se 

aşează peste mintea mea un duh de uitare atât de puter-

nic încât, efectiv trece o zi întreagă fără să-mi amintesc 

de el...  

Mă rog repede, ca să nu uit...  

Nu mai e timp!

Alina Lavric 

http://www.romaniatv.net/apocalipsa-a-inceput--de-ce-ziua-mai-are-doar-16-ore-in-loc-de-24_163798.html
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De ce există atât de mult rău în lume? ... cred că asta este 
întrebarea oricărei persoane care a fost protejată pentru 
un timp, pentru ca apoi să fie lăsată să cunoască lumea 
reală, așa cum este ea de fapt. Există și lucruri bune în 
această lume haotică, plină de dezordine și rău, cum ar fi 
o sămânță din Rai dăruită de Dumnezeu unei familii, 
sau vindecarea unui copil sau, pur și simplu, o rază de 
soare care oferă lumina dătătoare de viață, care 
îndepărtează întunericul. Dar toate lucrurile bune, oricât 
de multe ar fi, într-un fel sunt acoperite de cele rele.    
Într-un fel, chiar dacă într-o zi ni se întâmplă multe 
lucruri rele sau neplăcute, și un singur lucru bun, uităm 
de acel lucru bun și ne amintim mai ușor de cele rele. 
Chiar și atunci când avem o zi bună și un singur lucru 
deranjant ni se întâmplă, avem tendința, ca oameni, să 
ne gândim mai mult la lucrul rău care ne-a stricat ziua și 
să uităm de bucuria lucrurilor bune. Cel puțin, pentru 
mine, știu că e valabil. 
Ce contează că o țară e mai dezvoltată decât alta și că are 
mai mulți bani? Dacă sufletele, comportamentele și 
modul de viață al acelui popor sunt rele, atunci nu 
contează bogățiile materiale pe care le are. Acestea sunt 
egale cu nimic pe lângă un suflet umil, un 
comportament respectuos și intenții bune, toate plăcute 
lui Dumnezeu. 
Nu pot să spun că suspin. Suspin e prea puțin. Sunt 
revoltată. Și toată revolta se îmbină cu plânsul, iar atunci 
când toate lucrurile rele se adună, pur și simplu sufletul 
din noi suferă. Sufletul, care este de la Dumnezeu, 
suflare de viață din Dumnezeu...Într-un fel, și 
Dumnezeu suferă împreună cu noi, ba El chiar mai mult 
decât noi. Dar suferința lui Dumnezeu se reflectă și în 
suferința fiecărui creștin care se luptă să fie după voia 
Lui, care crede și își apără principiile de viață și ele tot 
formate după învățătura Lui. 
Da. Sunt revoltată. De ce atunci când mergem la școală, 
(locul în care normal mergem ca să învățăm lucruri 

bune,  să nu stăm pe străzi și să luăm obiceiuri rele de 
alții și să le aplicăm în viețile noastre), de ce și atunci 
când mergem la școală, suntem în pericol? Este normal 
ca, atunci când mergi la școală, să primești o educație 
bună. Dar ce se întâmplă cu educația atunci când 
oamenii care formează națiunea pierd valorile morale, 
respectul și valorile de bază care ar trebui să fie de la 
sine înțelese? 
În prima lună de școală, la literatura franceză, am 
început să studiem curentul literar și artistic intitulat 
surrealismul. Bineînțeles că eu, venită în Franța la 
începutul clasei a-9-a, nu am apucat să ajung la nivelul 
ăsta în Romania. Bineînțeles că era ceva nou, un subiect 
despre care nu știam chiar nimic. Și fiind obișnuită cu 
faptul că în România eram ca într-o bulă de protecție, (și 
pentru mine era normal; așa știam eu viața), nu mi-am 
dat seama că ceea ce era să văd era rău. La acest studiu 
despre surrealism, profesoara ne-a spus că vrea să ne 
arate niște secvențe dintr-un film surrealist. Ne-a spus: 
"Vai, copii, am să vă arăt niște scene,...imaginile acestea 
nu o să le uitați niciodată." A mai și zâmbit atunci când a 
spus asta. Eu am crezut că vor fi niște secvențe de film 
frumoase, mai ales că a și zâmbit. Sunt așa de frumoase 
încât nu o să le uităm niciodată.  Chiar am crezut-o. "De 
ce să nu o cred? Este profesoară, iar la școală mergem să 
învățăm". Asta era ceea ce gândeam eu și ceea ce știam 
până atunci. De fapt, secvențele din filmul respectiv erau 
foarte urâte și pline de răutate. Și mai ales foarte șocante. 
Numai o secundă am privit și, instantaneu, mi-am 
acoperit fața cu mâinile. Și încă nu văzusem tot. Colegii 
mei au privit până la capăt. Nu am văzut ce reacție au 
avut ei, dar am auzit că i-a dezgustat și pe ei ceea ce au 
văzut. 
Nu știu cum au ieșit la sfârșitul orei din clasă, dar știu că 
eu am început să plâng și chiar mi-a fost rău fizic. Mi-a 
trebuit un timp ca să-mi revin și să merg la următoarea 
oră. Nu știu ceea ce s-a întâmplat în sufletele lor, dar știu 
ce s-a întâmplat în sufletul meu. Toată ziua am fost 
supărată și prost-dispusă. Nu mă puteam concentra la 
nimic. Atât de speriată și furioasă am fost.  
De ce a trebuit să ne arate aceste imagini? Nu se spune 
că Franța e țară laică și că fiecare om are drepturi? Unde 
a fost dreptul meu atunci? Unde a dispărut liberul meu 
arbitru? Poate eu nu voiam să văd aceste imagini. De ce 
am fost obligată să mă uit? Profesoara putea pur și 
simplu să spună: uitați, vă dau un link și puteți să vă 
uitați acasă la filmul ăsta dacă doriți. Vă avertizez că 
acesta prezintă imagini șocante și că doar cine dorește, să 
se uite.  

Suspin

Continuare în pagina 5... 
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Atât de simplu. Dar nu. Lucrurile trebuiau să fie așa, cu 
tot valul de voci de adolescenți care se dezgustă de niște 
imagini urâte.  În mod normal, lucrurile astea nu trebuie 
arătate în clasă. Poate că sunt copii care nu se uită la 
asemenea lucruri. De ce să fie obligați să vadă așa ceva? 
Eu nu merg la școală ca să mă uit la așa ceva. Eu mă duc 
la școală ca să primesc o educație bună, care să-mi 
permită să mă dezvolt ca om, și care să îmi permită să 
am o slujbă bună, cu care să pot să-mi întrețin propria 
familie la momentul potrivit. Dacă educația în viziunea 
lor înseamnă să vedem asemenea lucruri, atunci prefer 
să nu fiu educată. Prefer să mă protejez de asemenea 
lucruri și să stau departe de ele. Nici măcar mama mea 
nu știe de lucrul ăsta pentru că nu vreau să o întristez. 
Dar dacă propriul meu copil ar trece prin așa ceva, eu nu 
aș fi de acord deloc. Nu mi-ar plăcea deloc să îmi trimit 
copilul la școală cu gândul că o să fie păzit de lucruri 
rele și chiar în sânul școlii să fie în pericol. Într-adevăr, 
nu putem să păzim copiii de toate lucrurile. Și da, 
trebuie să ne încredem în Dumnezeu și să credem că El îi 
protejează. Dar nu putem să punem copiii în gura 
lupului și după aceea să spunem: "Lasă că Dumnezeu 
are grijă." 
Suspin pentru sufletul meu și pentru mine, că a trebuit 
să trec prin ceea ce am trecut atunci. Dacă eu nu mă pun 
în situații de felul acesta, de ce alții trebuie să mă pună? 
Suspin pentru mica parte de inocență care a fost ștearsă 
cu buretele atunci când numai gândul la ceea ce au 
arătat imaginile respective mi-a poluat mintea și inima. 
Suspin pentru copiii din ceilalți colegi ai mei, care au 
trebuit să vadă asemenea lucruri. Suspin pentru 
profesoara care nu și-a dat seama cât m-a rănit cu ceea ce 
a făcut și cu atitudinea pe care a avut-o. Suspin pentru 
faptul că a mai arătat încă o dată același film și la ora 
următoare a mai arătat încă unul care arată lucruri și mai 
abominabile decât primul. Suspin pentru faptul că nu 
era prima oară când un profesor arată imagini șocante 
elevilor. Suspin pentru cei care nu au avut reflexul să-și 
acopere fața cu mâinile și să nu se uite. 
Până la urmă, am vorbit cu profesorii în cauză, iar unii 
nici nu au avut nevoie de explicații. Și-au dat seama din 
primele reacții ale mele că nu era bine să arate lucrurile 
respective în clasă. Alții au avut nevoie de explicații și 
am vorbit calm și respectuos cu ei, spunându-le exact 
ceea ce simt. Dar nu contează. Măcar acum, după ce au 
aflat, măcar acum să nu mai repete experiența. 
Da. Suspin pentru lucrurile rele care mă afectează. 
Suspin pentru lucrurile rele care se întâmplă aici, chiar 
în fața mea. Suspin pentru copiii de aici, (nu spun 

adolescenți, pentru că sună ciudat pentru mine), care 
sunt de vârsta mea, sau mai mici decât mine cu un an 
sau doi, pentru faptul că intră în contact cu lucruri cu 
care nici adulții nu intră în contact (cel puțin unii adulți). 
Suspin pentru că asta e viața pe care ei o cunosc de mici, 
pentru că bula lor de protecție este mult mai subțire ca a 
copiilor din România. Suspin și pentru părinții de aici, și 
pentru toți cei care nu își mai dau seama ce e bine și ce e 
rău. Sau cel puțin ce e de la sine înțeles că trebuie să 
respecți, ca orice om. Nu trebuie să fii creștin ca să 
respecți pe celălalt. Suntem cu toții oameni. Măcar 
respect să dăm aproapelui și să respectăm normele 
morale și decente. 
Suspin și plâng de cât de mult rău există pe pământ. Am 
avut o zi când eram atât de supărată, încât pur și simplu 
am început să plâng și cu greu m-am oprit. Când m-am 
gândit la răul în care trăim zi de zi, am început să plâng. 
Și atunci am zis: m-am săturat de atâta rău. Doamne, 
când vii să cureți tot răul de aici? Grăbește-Te, că nu mai 
pot! ... Sunt sigură că nu sunt singura care își dorește 
asta. Nu zic că eu sunt mai bună decât ei, pentru că știu 
că și eu sunt om și că și eu fac greșeli și păcate. Dar 
atunci când m-am rugat pentru grăbirea venirii lui 
Dumnezeu și pentru curățarea răului, m-am rugat și 
pentru curățarea răului din mine deoarece, așa cum 
spune și apostolul Pavel în epistola către Romani, fără 
Dumnezeu, și noi putem ajunge la fel ca ei:  "Fiindcă  n-
au căutat să păstreze pe Dumnezeu în cunoștința lor, 
Dumnezeu i-a lăsat în voia minții lor blestemate, ca să 
facă lucruri neîngăduite." (Romani 1:28) 
Să ne rugăm Domnului să ne ierte păcatele și să curețe 
tot răul din noi, cât mai curând, ca cel rău să nu aibă 
prilejul să meargă cu pârâtul la Dumnezeu. Să construim 
zilnic la zidul de apărare al credinței, credința că 
împreună cu Dumnezeu vom birui răul și că, la un 
moment dat, vom fi cu toții împreună...  

Suspin

Alexandra Tuduri 
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”Iudo, cu o sărutare vinzi tu pe Fiul omului?” 
suspina Isus în Grădina Despărțirii, văzându-l pe 
Iuda atât de împietrit. Știa însă că gestul acesta 
vine din altă parte. Că altcineva îl lovește atât de 
crunt. Ce durere trebuie să fi simțit Isus în clipele 
acelea! Parcă nu ar fi fost destul că urma să fie 
chinuit cu moartea de cruce...și totuși, durerea   
ce-o simțea acum era de nesuportat. Era ceva 
intim de care se atinsese Iuda prin gestul lui 
necugetat. Ceva ce numai El și Tatăl știau... 
---- 
Cu lacrimi în ochi, Isus și-a adus aminte de clipa 
când Tatăl s-a coborât de pe heruvimi ca să-și 
sărute iubita lui, Israel, atunci când păcatele ei      
l-au izgonit din Casa Lui. Cu aceeași dragoste ca 
la început, Tatăl și-a îmbrățișat iubita cu atâta 
pasiune de parcă atunci ar fi întâlnit-o pentru 
prima dată. Locul s-a umplut de strălucirea 
norului slavei. Și totuși El se despărțea de ea și 
inima Lui era străpunsă ca de un fior de moarte. 
--- 
După suspinul din capitele 8-9, am ajuns în 
capitolul 10 al cărții Ezechiel și am căzut în 
depresie. Sufletul îmi este încărcat de emoție și 
nu pot primi acest nor de lumină în inima mea. 
Este neomenesc și imposibil de acceptat gestul lui 
Dumnezeu. Cine poate suporta o astfel de 
îmbrățișare!?! Ce tensiuni a consumat Dumnezeu 
în inima Lui și cât s-a zbătut în Sine ca să se poată 
întoarce pentru o ultimă îmbrățișare și un ultim 
sărut?...Și totuși a biruit! Și va birui și în inima 

miresei Lui, Israel, care în ziua aceea va plânge pe 
Cel pe care L-a răstignit! Căci El, măcar că se 
despărțise de ea, niciodată nu o părăsise. Nu așa 
cum se despărțise de Fiul Său! Atât de mult a 
iubit El lumea... 
 
Gândul că Mireasa se va întoarce din drumul ei 
ca să-și sărute Soțul, cu lacrimi amestecate de 
regrete și bucurie, mă liniștește profund. 
Accept provocarea suspinului... 
 
 
Printre suspine neînțelese,  
Cu un sărut ne-am despărțit. 
Ți-am prins în palme ochii triști, 
nedumeriți și plini de teamă. 
”Eu te iubesc 
nespus!” 
ți-am zis, 
sub cerul negru de aramă. 
 
M-ai răstignit. 
Și-a fost o seară. O zi a fost. 
Apoi un soare 
a răsărit de la apus. 
”Nu plânge, sunt aici!” 
Ți-am spus. 
Iar cerul negru de aramă 
s-a stins de tot. S-a dus. 
 

Ștefan Mihai De pe muntele Măslinilor

Poză concurs suspin- Daniel Boca 
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Acum o lună bunica mea a murit. De ziua mea. 
Versurile reprezintă o frântură din ce mi-a pus Duhul 
lui Dumnezeu în suflet în zilele imediat următoare. 
  
Suspin 
  
Un suflet viu a fost odată, 
Un zâmbet...lacrimi... un destin. 
Parc-o privesc și-acum la poartă 
Cum mă pupa de rămas-bun. 
  
Acum o văd într-un sicriu. 
E lut, e rece, e departe... 
Și nu pot să nu-ntreb o dată: 
Bunică dragă, cât am luptat pentru ca tu să fii salvată? 
  
Îmi era dragă... 
Și mă gândeam cu drag la ea... 
„Crezi, fiică dragă, că-n Univers 
E cineva cu o măsură mai prejos?” 
Toți din Adam suntem născuți 
Și toți avem un drum, o roată 
Care se-nvârte...   
Și deodată în veșnicie noi pășim. 
  
Un suflet căutat de Domnul, 
Iubit până la ultima suflare. 
Slujit de oameni și de îngeri, 
Cu mari speranțe ca-ntr-o noapte  
Va spune: „Isuse, Doamne, da, Te vreau!” 
  
Îmi plânge sufletul în mine 
Căci nu mai știu nimic de ea... 
  
 
Dar am în față o chemare... 
O lume-ntreagă de suspine 
Ea cheamă, strigă și tot geme 
Și-a ei povară nu are cui s-o-ncredințeze. 
  
Un susur blând, o voce caldă parc- aud... 
„Purtați-vă poverile unii altora!” 
Dar cum să port așa ceva? 
Eu îmi doresc doar bunăstare 
Și sănătate 
Și inima îmi e închisă  
Când văd atâta suferință! 
  

Privesc spre ea... ea nu mai este. 
Dar Duhu-mi spune lămurit: 
 
”O lume-ntreagă poți salva 
Dacă alegi să înțelegi al ei suspin. 
Dacă alegi să crezi că toți, toți valorează ca și ea! 
 
Iubită fiică, nu mai sta! 
Ci părăsește a ta frică, urăște-ți sinele firesc! 
Pășește azi pe drumul Crucii,  
Cu-ncredere să Mă urmezi! 
Suspinul tău va naște viață , 
Vieți transformate vei vedea! 
Lacrimi de bucurie, pace, 
Dragostea Mea o vor gusta!” 
  
Trezește Doamne-n mine lacrimi! 
Vreau să-i iubesc pân-am să mor... 
Fă să se nasc-adânc în mine 
Un foc, un strigăt, un fior! 
  
Vreau să suspin, să gem, să sufăr, 
Să port poverile ce mi le dai, 
Vreau să-i iubesc până la capăt, 
Doresc să-i știu pe toți în rai... 

Suspin

Monica Marfă 
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Când oamenii se-nchin’ doar la icoane 

Iar voia Ta e pentru ei un fleac 

Şi când credinţa ţine doar de toane, 

Tu iartă-i, Doamne, căci nu ştiu ce fac. 

 

 

Când toţi se-mbracă-n strai de sărbătoare 

Şi-mbracă necredinţa într-un frac 

Iar jertfa Ta Isuse, nu îi doare, 

Tu iartă-i, Doamne, căci nu ştiu ce fac. 

 

 

Când totul ei clădesc pe neştiinţă 

Iar pentru mărturie au un trac 

Din umeri ridicând a neputinţă, 

Tu iartă-i, Doamne, căci nu ştiu ce fac. 

 

 

Când gura lor e slobodă-n pustie 

Şi tot păcatul, lor le e pe plac, 

Atunci când fug de-a Duhului robie 

Tu iartă-i, Doamne, căci nu ştiu ce fac. 

 

 

Şi când cuvântul Tău îmi stă pe buze 

Iar când să îl rostesc, atunci eu tac 

Nici n-am măcar puterea să-mi cer scuze, 

Iartă-mă, Doamne, căci nu ştiu ce fac. 

 

 

Înecăcioase izuri mocnite în adâncuri 

Își cer prin tine dreptul să supraviețuiască. 

Plutesc peste secunde și peste anotimpuri 

Și se aruncă-n haos spre inima cerească. 

 

 

Cu ele poartă vrajba din fiecare piatră  

Ce-și caută destinul în fiecare val; 

Tălăzuind pe funduri, râvnind doar la o vatră: 

Cotlon ascuns de apă sau pavăză sub mal. 

 

 

Tu, râule, încearcă să birui astă ceață 

Ce pune stăpânire peste al tău regat. 

Redă lumină zării, redă naturii viață, 

Alungă ceața neagră și fii tu împărat. 

 

 

Tu nu mai poți străbate atâta nemișcare; 

Mai bine ia-ți putere din sfeșnicul nestins 

Și-aprinde peste moarte a vieții lumânare 

Să arzi cu ea trecutul, căci nu poți fi învins. 

Poezii scrise de Costel Cozorici 

Iartă-mă, Doamne Râul de viață... fără ceață

Poză concurs suspin- Sorin 
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Cu mâna tremurândă vin, Doamne, să mă-nchin. 

N-a fost de-ajuns o jertfă, sufletul meu s-o vadă,  

Nici n-am urcat pe cruce, de teamă să nu cadă  

Și să îmi prăbușească  egoul meu preaplin. 

 

Zăceam în întuneric, în beznă și în chin 

Ce prin oglinda minții le percepeam lumină 

Cum zarea de furtună eu o vedeam senină: 

Atâta fericire e-ntr-un pahar cu vin! 

 

N-am fost atent o clipă în brațe să Te țin 

Când Fiul pentru mine pe cruce s-a predat 

Dar am uitat de asta, de Tine am uitat 

De-aceea vin la Tine azi, Doamne, să mă-nchin. 

 

Când oștile de îngeri au plâns al Tău suspin  

Am auzit cum cerul mă strigă cu putere, 

Apoi, sătul de mine, mă ’nalț înspre tăcere. 

Cu mâna tremurândă vin, Doamne, să mă-nchin.  

 

O frunză stă lipită de pământ 

Și-ascultă cum pământul împietrește; 

În miezul lui o inimă zvâcnește 

Dar fără-a scoate măcar un cuvânt. 

 

O frunză stă lipită de pământ, 

De palma lui ce-o mai suportă încă,  

De brațul său albastru, ca de stâncă, 

De trupul său mereu tot mai flămând. 

 

Iar frunza îi vorbește de iubire - 

Sublimul chin al nopților de iarnă. 

Pământul nu mai poate să discearnă: 

El nu vrea viață, el vrea nemurire. 

 

Iar frunza îi vorbește despre soartă, 

Despre iubiri scăldate în suspin. 

Pământul nu mai crede în destin  

El știe că această frunză-i moartă. 

Poezii scrise de Costel Cozorici 

Cu mâna tremurândă Germinație

Poză concurs suspin- Daniel 
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De mic am cochetat cu arta și în special cu sculptura și 
pictura. Am dat de gustul lor în anii de gimnaziu. Până 
să termin clasa a VIII-a am optat pentru toate meseriile 
posibile: doctor, popă, astronaut, actor, calculatorist (cum 
spunea tatăl meu), ghid turistic etc. Dar dintre toate, cea 
de artist plastic câștiga detașat la fiecare scrutin de vot. 
Era ceva ce nu puteam rosti în cuvinte. Doar că mă 
simțeam cel mai viu atunci când mă aflam în fața unei 
hârtii albe sau a unui bulgăre de lut. Nici eu nu știam 
rezultatul final. Era ca o luptă cu omul dinăuntru, 
căutând prin fiecare zbatere sufletească, fiecare culoare, 
fiecare moleculă de lut zdrobită, acel înțeles asupra vieții. 
Fiecare oră de desen era ca o evadare într-o lume în care 
totul era într-o perfectă armonie de culori, forme și 
înțelesuri. Inspirația era ca o revelație în fața unui adevăr 
de necontestat. De multe ori, în timp ce lucram, simțeam 
prezența Cuiva – pe atunci nu-l numeam Dumnezeu. Dar 
astăzi sunt sigur că El mă vizita deseori. 
Toate bune și frumoase până la profeți. Mama, profetul 
de serviciu, mă avertiza tot timpul: ”Măi, băiete, bagă-ți 
mințile în cap! Din artă nu se trăiește. Ce, vrei să ajungi 
muritor de foame? Fă și tu o meserie ca omu’…doctor, 
ceva…uite, până și ca popă se trăiește mai bine.” ”Fii 
atent”, îmi spunea mama încurajator, ”dacă intri la 
Racoviță la toamnă te înscriu la Școala Populară de     
Arte.” 
Am acceptat târgul. Am intrat la Racoviță și toamna se 
apropia cu pași repezi. Doar că înscrierea mea la Școala 
de Arte era la limită și nu se concretiza nimic. Să fi lucrat 
undeva pentru bani nu prea era unde, iar resursele 
financiare ale familiei nu permiteau o astfel de investiție. 
Așa că am decis să fiu propriul meu finanțator și 
fundraiser deopotrivă. M-am îmbrăcat frumos, mi-am 
compus un speech convingător și am plecat pe teren la 
strâns de fonduri. Aveam și un tabel nominal în care să 

îmi notez numele persoanelor care aveau să mă ajute 
pentru a le mulțumi ulterior. Strategia era simplă: 200 de 
persoane ori 50 de bani fiecare (în moneda de astăzi) 
însemna taxa pe un semestru. Abordarea era cât se poate 
de onestă: ”Mă numesc Ștefan și sunt pasionat de arte 
plastice. Vă cer sprijinul să mă ajutați să mă înscriu la 
Școala de Arte în această toamnă, deoarece resursele 
financiare ale familiei nu îmi permit o astfel de investiție. 
Vă cer doar 50 de bani, nimic mai mult. Vă promit că voi 
fi serios în acest proiect și voi face tot ce îmi stă în putință 
să întorc cu mult mai mult ajutorul primit.” Naiv, 
încrezător și dornic în împlinirea visului. Așa eram 
atunci. Nici cele mai naturale emoții de rușine și teamă 
nu mă opreau să merg mai departe. Nici nu îmi făcusem 
planuri pentru semestrul al doilea. Știam un singur lucru: 
trebuie să izbutesc acum! 
Surpriza a fost să întâlnesc oameni și oameni. Unii care te 
înjurau cu ochii pe vizor, alții care te alungau cu picioare 
și pumni generoși și alții care deschideau portofelul și îmi 
zâmbeau admirativ: ”Ai curaj, băiete! Se vede că îți 
dorești foarte mult!” Mi-aduc aminte că ajungeam acasă 
după ce colindam câteva blocuri bune și număram 
descumpănit monezile adunate. ”Este prea puțin”, îmi 
spuneam descurajat. Și totuși, găseam curaj să plec și a 
doua zi în împlinirea visului. Mama, pe de altă parte, nu 
știa ce să mai creadă: ori să se rușineze că feciorul ei s-a 
apucat de ”fundraising” ori să-i admire tenacitatea. 
Vorba a mers mai departe și a jutor a venit de 
pretutindeni. Nu aș fi reușit niciodată să strâng la timp 
ban cu ban oricât   m-aș fi zbătut. Așa că, mână de la 
mână, cunoștințe și tot felul de persoane m-au ajutat și în 
toamnă m-am putut înscrie la Școala de Arte. Vis 
împlinit! 
Uitându-mă în urmă, zic despre mine: eram nebun. 
Astăzi nu aș avea curajul să mai fac așa ceva. Dincolo de 
sentimentul de înjosire, e ceva în mine care nu mai poate 
face un astfel de gest. Să-l numesc oare: prea multă stimă 
de sine? Și totuși... Privind la acele zile de vară văd ceva 
extraordinar: un om în căutarea unui vis. Un om tânjind 
după ceva ce își dorea din toată inima. Un nebun într-o 
nebunie a credinței că va reuși – că trebuie să reușească! 
Mi-e dor de acel om. Îmi doresc să fiu și astăzi, măcar în 
parte, visătorul de atunci. Cu atât mai mult cu cât astăzi 
mă pot lăuda în Cristos că sunt mai presus decât am visat 
vreodată. Sunt chemat să lupt pentru un vis mult mai 
măreț și care nu va cunoaște uitarea – visul de a fi cu El! 
 
Astăzi am un nou vis: să iubesc pe oameni cum a iubit 
Cristos lumea! 

Fundraising pentru un vis

Ștefan Mihai 
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Cosmin și cu Gândăcel sunt frați. Sunt doar doi din 
cei zece copii ai familiei lor și locuiesc chiar în centrul 
orașului. 
Cosmin și cu Gândăcel ne-au fost vecini. Pot spune că 
au fost chiar primii vecini pe care i-am cunoscut 
atunci când ne-am mutat în prima noastră garsonieră 
închiriată. 
Cei care mă cunosc știu că am un lipici grozav la 
puradei, astfel încât nu mi-a fost deloc greu să intru în 
relație cu cei doi frați. Ce-i drept, nici ei nu au fost 
deloc timizi când s-au așezat pe canapeaua noastră 
care aștepta să fie cărată până sus la etajul 4. 
Canapeaua cu pricina, primită ca dar de nuntă de la 
socri, i-a fascinat pe copii. I-a fascinat suficient de 
mult încât să ne bănuiască că am fi cine știe ce mari 
baștani (o impresie, evident, eronată). 
Ei doi au fost așadar primii vecini din zonă pe care      
i-am cunoscut. Pe partea cealaltă a străzii, chiar în 
parcarea de la FEG, am făcut cunoștință cu alți vecini: 
Ilie și prietenii lui. Iliuță e un copil tare dulce, 
vorbăreț și curios din cale-afară. El s-a împrietenit 
repede cu Alex, pe care-l asista de fiecare dată când 
meșterea ceva la mașină. Și cu siguranță i-am căzut și 
eu cu tronc, întrucât de fiecare dată când mă vedea, 
venea fugind spre mine, așteptând un gest de 
afecțiune sau măcar o Eugenia. (nu știu dacă s-a 
subînțeles, dar lipiciul pe care îl am la puradei se 
datorează faptului că îmi sunt foarte dragi, iar ei, 
șmecherii, știu cum să speculeze această slăbiciune). 
V-am făcut cunoștință după cum vedeți cu primii 
noștri vecini din cartier, doar 3 din puzderia de copii 
care populează zona. Despre părinții lor nu vă pot 
povesti prea multe. Pe mama lui Cosmin și Gândăcel 
n-am văzut-o niciodată altfel decât gravidă, deci 
numărul copiilor este posibil să mai fi crescut de când 
ne-am mutat noi de acolo. Tatăl lor, veșnic neangajat, 
modelul băgărețului în seamă, amabil cu „baștanii” 
din zonă și anunțându-și mereu disponibilitatea 
(disponibilitate transferată ulterior băieților mai mari). 
Locuiesc împreună cu mulții lor copii într-o căsuță 
improvizată, acoperită cu carton, chiar în dreptul 
scărilor care urcă spre facultatea de psihologie. Copiii 
nu merg la școală pentru că părinților nu li se pare 
important (deși au cel puțin la fel de mult potențial ca 
să învețe ca un copil dintr-o familie normală). Pe    
Cosmin (în vârstă de cel mult 10 ani la acea vreme)      
l-am văzut toată iarna pe care am petrecut-o în zonă, 

rânind zăpa-
da din fața       
b l o c u r i l o r 
sau dezgro-
pând din ză-
padă mași-
nile locata-
rilor, pentru 
5 lei. Mi se 
s t r â n g e a   
inima de  
fiecare dată 
când îl vedeam cum i se încovoia trupul plăpând sub 
greutatea lopeților cu zăpadă. Și totuși, demn, nu l-am 
văzut niciodată cerșind (așa cum o făceau alți frați    
de-ai lui) sau plângându-se. 
Ilie locuiește împreună cu un număr impresionant de 
oameni, adulți și copii din familii diferite, toți laolaltă, 
într-una din casele naționalizate, lăsate în paragină, de 
la începutul Păcurarilor. A fost trimis la o școală 
pentru copii cu retard sever, deși în mod evident nu 
are nici un fel de retard. Însă, cei care lucrează în 
sistem, își pot da seama că probabilitatea ca acest copil 
să se piardă (cel putin din punct de vedere 
educațional) este foarte mare.  
Sunt copii săraci, pentru care starea de normalitate 
înseamnă înghesuială, lipsuri și marginalizare. Sunt 
copiii de care ne ferim buzunarele în autobuz, copiii 
cu limbaj licențios, de care am vrea să-i ferim pe ai 
noștri. Sunt copii ai unor părinți, care poate, nu au 
avut nici ei un alt model. Copii care cel puțin statistic 
vorbind, vor repeta aceleași patternuri, devenind 
adulții de la marginea societății. 
Iar atunci când devin cinică și mă întreb care e rolul 
lor pe acest pământ, îmi amintesc că Cineva îi iubește 
și pe acești copii. Cineva s-a gândit la ei din veșnicie și 
s-a bucurat de venirea lor pe nume. Cineva îi iubește 
atât de mult încât Și-a dat viața pentru ei! 
Sunt copiii pentru care inima mea suspină, știind că 
Hristos însuși suspină pentru ei. Hristos, care a fost și 
el un copilaș născut în lipsuri și mizerie, un copilaș 
care a stârnit împotrivirea celui rău, devenind 
Mântuitorul lumii și Prietenul tuturor copilașilor. 

Mândrie și prejudecată 

 ~ varianta de cartier ~

Patricia E. Krișan 
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Trăiesc zi de zi într-o cutie frumos ambalată,    
unde iarba crește la dungă și florile, frumos   
aliniate de-a lungul spațiului verde, înfloresc  
uniform, neîndrăznind să își depășească 
perimetrul      amenajat. În cutiuța mea, fructele și 
legumele cresc pe raft, dezarmant de simetrice și 
niciodată expirate.  
Totul în jur strălucește de o frumusețe și o ordine 
perfectă...  
 
Dar oamenii, veți întreba, ei cum sunt? Oamenii 
sunt elegant îmbrăcați, cu un zâmbet discret pe 
față, te salută politicos când trec. Totul e business 
sau… shopping, organizat și frumos poleit.  
 
E un loc în care lucrurile par să funcționeze de la 
sine, unde nu sunt probleme, doar provocări. În 
cele cinci zile pe săptămână ajungi să absorbi 
realitatea înconjurătoare cu sentimentul că 
trebuie doar să ții ritmul și totul e OK. 
 
Mai sunt însă acele momente în care cortina se dă 
discret la o parte și vezi freamătul din culise. Cine 
sunt cei care zi de zi își parchează abil mașina, își 
aranjează “dunga” la costum și intră zâmbind în 

birou? Cine sunt 
cei lângă care îmi 
petrec marea 
parte din zi? 
 
Unii au povești 
frumoase de spus: 
familii cărora își 
d e d i c ă  t o a t ă      
energia în afara 
biroului; alții 
încearcă încă 
obosiți să își 
găsească un loc. 
Sunt părinți care 
și-au lăsat copiii de câteva luni în brațele bonelor 
pentru a veni la serviciu. Sau mămici rămase   
singure sau poate tați care, muncind peste       
program, nu și-au mai văzut puștiul aseară, 
înainte de culcare.  Sunt soții obosite de lupta 
îndoielii...de ce întârzie iarăși soțul acasă? Sunt 
conflicte mocnite ascunse abil în bancuri          
conjugale. Sunt verdicte de boli incurabile ce 
înlănțuiesc un destin. Sau poate nopți consumate 
în cluburi, testând limitele și sensul acestei vieți. 
Sunt     compromisuri făcute care au lăsat răni          
nevindecate. Sunt zbateri abil ascunse ale unor 
dureri ce nu-și găsesc răspuns. 
 
Povești de viață pe care le citești uneori în ochii 
lor...dar ți-e teamă să te oprești să le asculți... 
 
Privesc în jur și mă întreb: unde-i echilibrul? De 
las sufletul să suspine, e prea greu de purtat, iar 
de-ntorc capul mă tem c-o să uit să fiu om. 
Și totuși... o zi urmează alteia, iar fiecare noapte 
ce se așterne peste cutie o face parcă și mai 
frumoasă și mai plină de strălucire.  

Silvia 
Cutia cu povești de viață 

Poză concurs suspin- 

Poză concurs suspin – 


